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 ايده ش�كل گيري كمپين براي اولين بار كي و 
چطور مطرح شد؟

در يك توئيت ساده يكي از دوستان نوشت كه قبلًا تصميم 
داشتم اين ايده را اجرايي كنم كه به دلايلي نشد و فرصت 
نكردم. من در جوابش گفتم خب اينكه ايده خوبي اس��ت 
بيا اجرايش كنيم. اما او در جوابم گفت من فرصتش را ندارم 
خودت اگر دوس��ت داري پيگيري اش كن. من همان روز 
تصميمم را گرفتم و يك گروه در فض��اي تلگرام راه اندازي 
كردم. در حقيقت ريشه ايده از يك توئيت بود كه بعد با يك 
گروه تلگرام قوت گرفت. همه اين اتفاقات اواخر بهمن و اوايل 

اسفند سال 94 رخ داد.  
البته دوستمان چندان با ما همراه نشد و من و سه نفر ديگر 
با همكاري يكديگر براي توسعه اين ايده همكاري كرديم، 
همه ما هم سن و سال و دانشجو بوديم و تصميم گرفتيم كه 
با توجه به نفوذي كه فضاي مجازي در ميان مردم پيدا كرده 
از اين فضاها براي رس��اندن پيام و فرهنگ سازي استفاده 
كنيم. به همين خاطر ع��لاوه بر توئيتر، در اينس��تاگرام و 
تلگرام هم، حساب كاربري جديدي ايجاد كرديم و با شناسه 
khatcampaign@ فعاليت مان در اين فضاها آغاز شد.  
چند سالي مي شود كه هشتگ ها در شبكه هاي اجتماعي 
توسعه پيدا كرده اند، مدتي بعد ما هم تصميم گرفتيم تا از 
هشتگي واحد براي اين كمپين استفاده كنيم و به همين 
دليل با معرفي جمله اي با هش��تگ »من # بين_خطوط 
مي رانم« از كاربران فضاي مجازي خواستيم تا با ما همراه 
ش��وند و البته خيلي زود با حمايت كانال ه��اي تلگرامي و 
حساب هاي پرمخاطب توئيتر ميان كاربران شناخته شديم.  
با گذشت س��ه ماه الان در گروهمان 160 نفر عضو داريم و 
نزديك به 3 هزار نفر هم پيگير كانال كمپين هستند. هسته 
اوليه گروه بعد از جدي گرفتن ايده سه نفر بوديم، من،  خانم 
جماليان و آقاي باغستاني كه بعداً آقاي باغستاني از جمع ما 
رفتند و دو سه نفر ديگر به هسته مركزي گروه اضافه شدند؛ 
از اول نبودند، اما امروز جزو كس��اني هس��تند كه فعاليت 

مي كنند. 
براي اين فعاليت از قبل برنامه اي داشتيد يا ايده 

شكل گرفتن كمپين كاملاً اتفاقي بود؟
اينكه از همان اول تصميم بگيرم چنين فعاليتي داشته باشم 
در ذهنم نبود و بعد از شكل گيري گروه خودبه خود جريان وار 
ايده تا رس��يدن به هدف پيش رفت ام��ا اصل ماجرا يعني 
درست رانندگي كردن بين خطوط جزو دغدغه هايم بود. 
من از زماني كه رانندگي مي كنم اعتقاد داشتم كه مهم ترين 
مشكل ما راننده ها در تهران اين است كه بين خطوط حركت 
نمي كنيم. به همين خاطر بود كه تصور مي كردم حل اين 
مشكل مي تواند روي حل ش��دن ساير مشكلات رانندگي 

تأثير بسياري داشته باشد.
 چون دغدغه خودم بود و از اين نوع رانندگي هميشه بيزار 
بودم و اگر رانن��ده ديگري بين خط��وط حركت نمي كرد 
حرص مي خوردم و تصميم گرفتم ه��دف گروه را با قدرت 

پيگيري كنم. 
بارها از من پرسيده اند اين همه معضل شهري و حتي اشتباه 
رانندگي در ميان ما متداول است چرا دست گذاشتي روي 
اين رفتار؟  من هم در جواب گفت��ه ام چون چنين رفتاري 
به شدت خودم را عصبي  مي كند. از نظر من رانندگي كردن 
خودش يك فعاليت پراسترس است، خصوصاً اگر قرار باشد 
در كلانشهري مثل تهران رانندگي كنم مي دانم كه به شدت 
عصبي مي ش��وم از طرز رانندگي ساير راننده ها. مخصوصاً 
زماني كه در ترافيك گير مي كنم يا قرار است از يك ورودي 
به اتوبان برسم يا از يك خروجي از اتوبان خارج شوم مي بينم 
كه چطور ساير راننده ها تلاش مي كنند با ويراژ هاي خطرناك 
و حركت بين خطوط صرفاً براي پش��ت سر گذاشتن چند 
ماشين چه رفتارهاي زننده اي از خود بروز مي دهند. همه 
اين ديده ها و خلقيات دروني من باعث شد كه نسبت به هدف 
اين گروه كه بعداً به يك كمپين جدي تبديل شد نگاه خاص و 

ارزشمندي داشته باشم. 
فكر مي كنيد دليل استقبال چشمگير مردمي از 

اين كمپين چيست؟
مي دانم كه در حال حاضر اين كمپين مورد استقبال بسياري 
از رانندگان تهران و ساير شهرها قرار گرفته است. فكر مي كنم 
مهم ترين دليل علاقه مندي مردم عملكرد رسانه ها و خبر 
اعلام تشكيل كمپين در رسانه هاي خبري بود. مردم از طريق 
رس��انه ها نه تنها با هدف كمپين آشنا شدند بلكه كنجكاو 
شدند تا بدانند چطور مي توانند عضو اين كمپين شوند. عامل 
دومي كه سبب معرفي شدن كمپين بود استقبال و حمايت 

شخصيت هاي مطرح و معروف به ويژه اهالي هنر بود. 
اما در مقابل همه اين لطف ها من معتقدم مردم به جايگاهي 
رسيده اند كه رفتار رانندگان را در مسيرهاي مختلف مقايسه 
مي كنند و از رفتارهاي زننده و قانون شكن خسته شده اند. 
وقتي مردم مي بينند كه رانندگان در طبقه دوم اتوبان صدر 
يا در تونل هاي درون شهري مثل تونل رسالت چطور با نظم، 
سرعت متوسط و درس��ت بين خطوط رانندگي مي كنند 
درك مي كنند كه اين نوع رانندگي برايشان آرامش به همراه 
دارد و عصبي شان نمي كند.  خلاصه اينكه وقتي مردم خسته 
شوند خودشان دس��ت به كار اصلاح مي شوند. خستگي و 
عصبي بودن مردم از رفتارهاي راننده هاي خاطي آنقدر زياد 
بود كه حتي صبر نكردند يك سازمان دولتي يا نهاد اداري 
از كمپين ما حمايت كند بلك��ه خودجوش عضو كمپين و 
وارد مرحله عمل شدند. من جايي عنوان كردم كه براي اين 
كمپين تنها 7 هزار تومان هزينه كردم وزماني كه مي خواستم 
يك برنامه ريزي اصولي براي طراحي نماد كمپين و توليد 
برچس��ب ها كنم ديدم مردم آنقدر ش��وق دارند كه براي 
خودشان و فاميلشان سريع اين برچسب را چاپ كرده اند و 
حتي چند چاپخانه چند هزارتايي صرفاً از روي تشويق مردم 
چاپ و توزيع كرده بود. اينجاست كه مي گويم اگر كار مردمي 

باشد دغدغه اي براي ادامه اش نداريم. 
نقطه قوت بزرگ كمپين اين است كه ما مي گوييم به بقيه 

كاري نداريم ما از خودمان ش��روع مي كنيم، پشت شيشه 
شعارمان را نصب مي كنيم، بر اساس شعار رانندگي مي كنيم 
و چون سنگيني مسئوليتمان را احساس مي كنيم تلاشي 

مضاعف براي ترويج اين فرهنگ خواهيم داشت. 
در اين كمپين همه كس��اني كه دغدغه رانندگي صحيح و 
اصولي را دارند دست به كار ش��ده اند. خوشبختانه در اين 
كمپين مردمي دور هم جمع شده اند كه نه تنها از مشكلات 
خبر دارند بلكه به ي��ك راه حل مش��ترك در مورد اصلاح 
رانندگي رسيده اند. علاوه بر اين خودشان اول به خودشان 
نهيب زده اند. مثلًا كسي كه مثل من دغدغه رانندگي بين 
خطوط را داشته و كمتر تخطي مي كرده است وقتي مي آيد و 
پشت شيشه ماشينش شعار كمپين را نصب مي كند در واقع 
اول به خودش نهيب مي زند كه بهتر و دقيق تر رانندگي كند 
و در مرحله دوم به ساير رانندگان هم با زبان رفتار مي گويند: 
ببين من به اين جايگاه از درك مش��كلات رانندگي شهرم 

رسيدم پس تو هم بيا و درست بين خطوط رانندگي كن. 
آي�ا ت�ا ام�روز ب�ه نتيج�ه قابل توجه�ي هم 

رسيده ايد؟
فكر نمي كنم حضور ما در كلانش��هر ته��ران هنوز چندان 
به چشم بيايد اما مطمئنم هر كس��ي كه مطالب را ديده و 
عضو كمپين ما شده به شدت تحت تأثير قرار گرفته  است. 
براي من مهم تر از گس��تردگي كمپين كيفيت آن اس��ت. 
عكس العمل هايي كه اعضاي كمپين به ما منتقل كرده اند 
مؤيد اين مسئله است كه حتي كساني كه نوشته كمپين را 
نصب كرده اند پيام داده اند از روي عضويت در كمپين نه تنها 
روي مسئله حركت بين خطوط تمركز كرده اند بلكه بيشتر 
از قبل به همه ابعاد رانندگي شان فكر مي كنند. اما اينكه ادعا 
كنم اين كمپين توانس��ته روي رانندگي تهراني ها يا ساير 
شهرها تأثير عظيمي بگذارد تصور مي كنم زود است براي 

چنين ادعاي بزرگي. 
فكر مي كرديد كه فضاي مجازي چنين ظرفيتي 

را براي فرهنگسازي در اختيارتان بگذارد؟
من با ش��ناختي كه از اين فضا داش��تم مي دانس��تم كه 
ظرفيت بس��يار زيادي براي آموزش و اصلاح بسياري از 
امور دارد اما هرگز فكرش را نمي كردم من كس��ي باشم 
كه در يك مورد آن هم اينچنين لازم، بتوانم از اين فضا در 
راستاي فرهنگسازي استفاده كنم. البته چون تجربه ثابت 
كرده مردم در مقوله تفريح و سرگرمي بيشتر از اين فضا 
استقبال مي كنند من تصور نمي كردم كه از اين كمپين 
فرهنگي سريع استقبال كنند.  اگرچه ضررها و مشكلات 
استفاده از تكنولوژي جديد هم وجود دارد اما در پتانسيل 
و ظرفيت فضاي مجازي هيچ شكي نيست. بعد از چند 
سال اخير كه استفاده از اپليكيشن هاي اجتماعي در بين 
مردم گسترش پيدا كرده و هركس با موبايلي كه در دست 
دارد مي تواند هر لحظه از قابليت اينترنت استفاده كند، 
قطعاً فرصت هاي مغفول مانده بسياري در اين فضا انتظار 

به كارگيري را مي كشد. 
براي ادامه كار در اين حوزه تصميم به راه اندازي 

كمپين جديد نداريد؟
دغدغه هاي ذهني م��ن در مورد اصلاح رفتارهاي نادرس��ت 
اجتماعي بسيار زياد است. خيلي ها به من گفته اند حالا كه از 
كمپين استقبال شده و به هدفت رسيده اي بيا و در راستاي ساير 
دغدغه هايت كمپين هاي بعدي را راه اندازي كن، اما حقيقتش 
من فعلاً نمي خواهم به موضوع فكر كنم، چون دوست دارم اول 
اين بحث را كه شروع كرده ام به يك هدف اساسي برسانم بعد 
وارد مرحله و هدف ديگري بشوم. من ايمان دارم اگر بتوانم با 
اين كمپين حتي يك درصد از رفتارهاي غلط رانندگي مردم را 
اصلاح كنم بقيه مردم 80 ميليوني كشورم كه اكثراً هم جواناني 
هستند كه خودش��ان در ذهن ش��ان ايده هاي بهتري دارند 

مي توانند در راستاي اصلاح ساير رفتارها قدم بردارند. 
براي من اولويت فعلًا همين كمپين اس��ت نه تخصص ساير 
كمپين ها را دارم و نه فرصتي براي چنين فعاليت هايي اما اگر 

كسي راهنمايي بخواهد حتماً كمك مي كنم. 
آينده شعار كمپين و اجراي آن را در سطح كشور 

چگونه مي بينيد؟
در حال حاضر دوستاني از گرگان، مشهد، يزد و چند شهر ديگر 
در كمپين ما حضور دارند و پيام هاي كمپين و هدفش را دنبال 
مي كنند. اين حمايت جدي تا جايي است كه اعضاي گرگاني 
تصميم گرفتند حتي با اتوبوسراني و تاكسيراني نيز در اين زمينه 
همكاري كنند. دوستان مشهدي هم در يك تعامل با شهرداري 
مشهد دست به كار اين فرهنگسازي ش��ده اند و در تهران نيز 
راهنمايي و رانندگي در كنار م��ردم خود جودش، وارد ميدان 
شده است. در حقيقت براي ما كه اعضاي دروني جريان باشيم 
اين حد استقبال بسيار غيرمنتظره بود.  تا امروز بارها به من 
پيشنهاد داده اند كه براي گروه  شورايي تشكيل بدهيم، رئيس 
و معاون و... انتخاب كنيم. حتي بارها پيشنهاد شده بود كه يك 
سازمان خاص حامي بشود و زير اسم اين سازمان ما فعاليت 
كنيم اما از آنجاكه من معتقدم گس��ترش كمپين را مديون 
مردمي بودنش هستيم نمي خواهم اين ظرفيت را خراب كنم 
پس نه كار را سيستماتيك مي كنم و نه از بعد مردمي اش خارج 
مي كنم. من ايمان دارم مردم وقتي با حركتي همراه مي شوند كه 
بدانند از خودشان است.  شايد امروز بسياري هنوز به اين نتيجه 
نرسيده اند كه حركت بين خطوط باعث روان شدن ترافيك 
مي شود يعني تصور مي كنند هر جايي كه كمترين فضايي بود 

بايد ماشين را به همان جهت برانند اما كم كم جا مي افتد. 
عكس العمل ساير مردم نسبت به نصب برچسب 

پشت شيشه ماشين ها چه بوده است؟
همه اين حرف ها به اين معني نيست كه اگر كسي اين برچسب 
را پشت شيشه ماشينش نصب كند از طرف مردم مورد توجه 
قرار مي گيرد و از رفتارش استقبال مي شود؛ نه اما. بسياري از 
اعضا به من پيام داده اند بعد از نصب برچسب كمپين تعداد بسيار 
كمي از مردم تمسخرشان كرده اند يا معدودي با گفتن »اين 
ديگه چه سوسول بازيه« تلاش كرده اند منصرفشان كنند. اگر 
اين رفتارها در حد حرف و تكه پراني باشد مشكلي نيست چون 
به هرحال همه كساني كه عضو كمپين مي شوند مي پذيرند كه 
آماده هر برخوردي باشند.  قطعاً هر رفتار صحيحي در جهت از 
بين بردن رفتار اشتباه هزينه و سختي دارد قرار نيست همه 
كساني كه اش��تباه رانندگي مي كنند و عادت هاي بد دارند با 
ديدن كمپين ما استقبال كنند. ما قرار نيست با اين برچسب 
به زور همه را وادار به اصلاح كنيم بلكه قرار است اولاً با نصب 
برچسب بگوييم ما به نتيجه رسيده ايم كه اين نوع رانندگي بهتر 
است و ثانياً توجه مردم را به نوع رانندگي مان جلب كنيم؛ ما به 
زبان عمل به مردم مي گوييم اين زرنگ بازي نيست كه از هر 
فضاي خالي خيابان يا اتوبان براي حركت استفاده كرد بلكه 
حركت نكردن در بين خطوط يك بي فرهنگي تمام عيار است. 
اگر حتي چند نفر يا چند خانواده برچسب را ببينند و در رفتار 
راننده دقت كنند كه چطور بين خطوط رانندگي مي كند ما به 
نتيجه دلخواهمان رسيده ايم.  خلاصه اينكه من مطمئنم همه 
عادت هاي بد قابل تغيير است و چون به اين موضوع اميد دارم 

كمپين را با قدرت حفظ مي كنم. 

   زينب شكوهي طرقي
»م�اده ١١٩ آيين نامه راهنماي�ي  و رانندگي مي گوي�د: در راه هايي كه 
خط كشي  شده است، وس�ايل نقليه بايد در مسير بين خطوط حركت 
كنند و در صورت نياز به خروج و تغيير خط حركت، با احتياط كامل ابتدا 
راهنما زده و با اين كار رانندگان وسايل  نقليه ديگر را از قصد خود آگاه 
كرده و س�پس با رعايت حق تقدم، وارد خط هاي عبوري ديگر شوند. 
حال اگر رانندگان به اين تكليف قانوني خود عمل نكنند، مشمول اعمال 

قانون مي شوند«. 
اما از آنجاكه اينجا تهران است و ما تهراني ها داعيه دار پايتخت نشيني، 
همه چيز فهم و عقل كل بودن هس�تيم قانون به اين واضحي را كشك 
حساب مي كنيم! حس�اب نمي كنيم؟ كافي اس�ت يكبار رانندگي در 
اتوبان هاي كلانش�هر تهران، مثل اتوبان امام علي)ع(، ش�هيد صياد 

شيرازي، شهيد همت، شهيد بابايي و نظير اينها را امتحان كنيد. تازه 
متوجه مي شويد كه سبك رانندگي امروز با قوانين راهنمايي و رانندگي 
تا چه اندازه متفاوت اس�ت.  ويراژ دادن ها، م�دام خط عوض كردن ها، 
س�بقت گرفتن هاي مكرر و خطرناك و با سرعت رانندگي كردن انگار 
باعث افتخار ماس�ت و با خودمان تصور مي كنيم اگر اينطور رانندگي 
كنيم مردم به دست فرمانمان به به و چه چه مي گويند در حالي كه همه 
كساني كه قانونمدار هستند با ديدن اين نوع رانندگي  به حالمان افسوس 
مي خورند و براي ما طلب شفا مي كنند. در اين وانفساي هركي هركي 
رانندگي كردن ها مدتي است كمپيني در فضاي مجازي شكل گرفته 
كه تلاش مي كند تنها يكي از صدها عادت بد رانندگي ما را اصلاح كند. 
اين كمپين با شعار »من # بين_خطوط مي رانم« مي خواهد صرفاً به ما 
گوشزد كند كه بين خطوط رانندگي كنيم. پايه گذار اين كمپين سياوش 

كشميري جوان 25 ساله اي است كه دانشجوي انصرافي سال سوم رشته 
كامپيوتر است. او درباره دليل انصرافش از دانشگاه مي گويد: »انصراف 
دادم چون احساس كردم چيزي كه لازم دارم براي كار و تجربه بيشتر در 
دانشگاه ياد نمي گيرم به همين خاطر انصراف دادم. البته در حال حاضر 
كه مشغول خدمت سربازي هستم و امكان ادامه تحصيل ندارم. علاوه 
بر اين من پيش از قبولي در دانشگاه شغل مورد علاقه ام را داشتم و كارم 
را به خوبي بلد هستم پس نيازي نديدم بروم يك سري دروس تكراري 
بياموزم. تا زماني هم كه به اين نتيجه نرسم كه دانشگاه و تحصيل در آن 
چيز جديدي به من مي آموزد سراغ آن نمي روم«.  سياوش كشميري 
برنامه  نويسي موبايل و وب مي كند؛ آنچه مي خوانيد ماحصل گفت و گوي 
ما با اين جوان فعال فضاي مجازي و اجتماعي است كه موجي را با ايده 

 خودش به راه انداخته است. 

من معتقدم مردم ب�ه جايگاهي رس�يده اند كه رفتار 
رانندگان را در مس�يرهاي مختلف مقايسه مي كنند و 
از رفتارهاي زننده و قانون شكن خسته شده اند. وقتي 
مردم مي بينند كه رانندگان در طبقه دوم اتوبان صدر 
يا در تونل هاي درون ش�هري مثل تونل رسالت چطور 
با نظم، سرعت متوسط و درست بين خطوط رانندگي 
مي كنند درك مي كنند كه اين نوع رانندگي برايشان 
آرامش به همراه دارد و عصبي ش�ان نمي كند.  خلاصه 
اينكه وقتي مردم خسته شوند خودشان دست به كار 

اصلاح مي شوند

    سياوش كشميري
من تص�ور مي كنم چ�ون ما هميش�ه فكر 
مي كنيم مش�كلي كه ايجاد شده مربوط به 
من نوعي نيست، من مسبب آن نبودم پس 
لازم نيس�ت در جهت حل كردن آن قدمي 
بردارم مش�كلات قوي تر از قبل مي شوند. 
تأسف آورتر اين اس�ت كه در اكثر مواقع ما 
هم مشكلات را درك مي كنيم، هم مي دانيم 
س�ريع ترين راه براي حل آن چيس�ت اما 
چون خودمان را مقصر نمي دانيم منفعلانه از 
كنارش رد مي شويم و به خودمان مي گوييم 
اين مشكل همان كساني است كه ايجادش 
كردند پس خودش�ان هم بايد حلش كنند 
غاف�ل از اينكه اگر ايجادكنن�ده خودش از 
رفتارش خبر داشت و توان حل كردن مشكل 
را داشت كه مسبب شكل گرفتنش نمي شد!  
درست مثل زباله ريختن در سطح شهر. ما 
مي گوييم خب زباله كه همه جا هست پس 
ما هم زباله مان را بريزيم روي زمين. درحالي 
كه بايد يك بار به خودمان بگوييم اگر ديگري 
مي ريزد مرب�وط به خودش اس�ت من بايد 
پيش�قدم بش�وم و زباله نريزيم تا ديگران 
الگوبرداري كنند. جالب اينجاست كه شما 
امروز با هر راننده اي هم در مورد بي نظمي، 
ترافيك هاي سنگين و غيره صحبت كني 
مي داند راه حل چيس�ت اما منتظر است يا 
يك راهي از آسمان نازل يا حتماً يك سازمان 
دولتي وارد عمل شود. معضلات رانندگي ما 

به شدت نياز به فرهنگسازي دارد. 
            

   جريمه لازم است، اما كافي نيست
به نظر م��ن اص��لاح رفتارهاي غلط ه��م بايد با 
فرهنگس��ازي باش��د هم با جريمه. تنها راه حل 
جريمه نقدي نيست در بسياري از كشورها ضبط و 
لغو اجازه رانندگي يكي از روش هاي حذف تخلفات 
است يا در بعضي از كش��ورهاي آسيايي مجازات 
اجتماعي جزو جريمه هاست. همه اينها در حالي 
اس��ت كه مردم هنوز به بزرگي اشتباهشان پي 
نبرده اند و فكر مي كنند با چند هزارتومان جريمه 
خطايشان پاك مي شود در حاليكه براي بسيار از 
اشتباهات رانندگي ما مثل حركت با دنده عقب در 
بزرگراه ها كه بسيار وحشتناك و خطرآفرين است 
هيچكس نمي تواند جريمه نقدي تعيين كند چون 

شدت خطر بسيار بزرگ است. از اين رو است كه 
من با اصل جريمه موافقم اما با نقدي بودنش موافق 
نيستم. ما بايد كاري كنيم كه بسياري از رفتارهاي 
عجيب كه متأسفانه در كشور ما كاملاً عادي است 
و در ساير كش��ورهاي جهان اصلًا وجود ندارد از 
فرهنگ رانندگي ما كاملاً حذف و محو شود.  شما 
در كشوري از دنيا نمي تواني ببيني كه راننده در 
بزرگراه دنده عقب گرفته و با سرعت در حال حركت 
از گوشه است اما در ايران اين يك رفتار عادي است. 
شما به هر بزرگراهي كه مي رسي بايد اين انتظار را 
داشته باشي كه قبل و بعد از هر خروجي تعدادي 
ماش��ين با دنده عقب در حال حركت در خلاف 
جهت بزرگراه هستند. خلاصه اينكه من مخالف 
جريمه كردن نيستم اما قطعاً معتقدم جريمه به 
تنهايي كارگشا نيست و فرهنگسازي بايد با تنبيه 
و توبيخ همزمان باشد اما از آنجاكه نسل جوان و 
جديد فرهنگسازي از نوع سنتي و قديمي را قبول 
نمي كند بهتر است با ايده ها و استفاده از فضاهاي 
جديد فرهنگسازي كنيم.  جالب اينجاست كه همه 
فكر مي كنند رانندگي يك رفتار براي بروز فرهنگ 

راننده است اما من به هيچ وجه به اين جمله اعتقاد 
ندارم چون رانندگان بس��ياري را مي شناسم كه 
از س��طح فرهنگ بالايي برخوردار هستند اما در 

رانندگي افتضاح هستند. 
البته من معتقدم رفتارهاي رانندگي ما بيشتر از 
روي عادت است البته براي اين نظرم دليل دارم. 
شما وقتي وارد اتوبان صدر مي شويد نمي بينيد 
كه راننده اي از روي خطوط عبور كند، با سرعت 
رانندگي كند يا س��بقت بگيرد يا زماني كه پمپ 
بنزين مي رويد نمي بينيد كه كس��ي صف را رد 
كند و بيايد خودش را جلوي هم��ه جا بدهد. به 
همين خاطر اس��ت كه مي گويم اغلب رفتارهاي 
ما عادت هايي است كه قابل تغيير هستند. شايد 
اگر راننده اي در خيابان مدام تغيير مسير مي دهد 
دليلش زياد بودن تعداد خودروهاست يا او مشكل 
شخصيتي دارد كه اينطور رفتار مي كند و به جاي 

مسير مستقيم مدام به فكر تغيير لاين است. 
به عنوان مثال خاطرتان هس��ت ت��ا پيش از اين 
مردم در مورد استفاده از كمربند با اين وجود كه 
مي دانستند و ايمان داشتند استفاده از آن ضروري 
و صحيح اس��ت اما امتناع مي كردند. رفته رفته 
همزمان با فرهنگسازي و جريمه كردن توأم با هم 
مردم به اين نگرش رس��يدند كه اين قانون صرفاً 
براي حفظ جان آنهاست پس در نتيجه اين شد كه 
امروز مي بينيم كمربند بستن به يك عادت اوليه 

زمان سوارشدن ماشين تبديل شده است. 
مردم وقتي نتايج مثبت يك رفتار را حس كنند 
كم كم آن را مي پذيرند. الان م��ردم از رفتارهاي 
خطرناك برخي رانندگان خسته شده اند. مردم از 
بودن راننده هاي خاطي و ترسناك خسته شده اند. 
نه ترسناك به معناي واقعي بلكه راننده هايي كه با 
حركت هاي نمايشي و ويراژ دادن بين خودروها 
و خطوط باعث عصبي ش��دن ديگران مي شوند. 
مردم وقتي مي بينند در مسيرهاي خاص كه اجبار 
حركت بين خطوط وجود دارد چطور سنگين ترين 
ترافيك ها به خاطر حركت خودروها بين خطوط 
سريع روان مي ش��ود، دوست ندارند ساعت ها در 
ترافيك هاي سنگين درون شهري معطل بشوند 

پس رفتار درست را پيش مي گيرند. 
    ظرفيت جوان ها را فراموش نكنيم

قبول دارم كه بيشترين تخلفات رانندگي سرعت 
و س��بقت مجاز و انجام حركات نمايش��ي است 
و بيش��ترين مجرمين اين تخلفات نس��ل جوان 

هس��تند. اما از طرف ديگر بيش��ترين حاميان از 
حركت هاي خودج��وش ب��راي قانونمندي نيز 
هستند. من تخصص جامعه شناسي و روانشناسي 
خاصي ندارم كه بتوانم در اي��ن باره توضيح دهم 
اما مطمئنم همانطور كه كش��ور ما كشور جواني 
است طبيعي است كه هم بيشترين مجرمان هم 
بيشترين قانونمدارانش جوان باشند و اين جاي 
تعجب ندارد. مهم اين اس��ت كه ما بتوانيم از يك 
گروه كم كنيم و به يك گروه ديگر اضافه كنيم و 
روند تغيير رفتارهاي مخرب و غيراجتماعي را به 
رفتارهاي فرهنگ��ي در پيش بگيريم.  نكته ديگر 
اينكه ما جوان هاي ايراني، ش��ور و انرژي بسياري 
داريم. اين شور و انرژي همانطور كه زمان رانندگي 
ما را به با س��رعت رفتن و هيجان داشتن تشويق 
مي كند همانطور هم زمان شكل گيري حركت هاي 
اجتماعي با شور پيگير كردن هدف آن، تشويق مان 
مي كند. اصل اين است كه ما در وجودمان انرژي و 
شعف داريم اما اينكه چطور از اين انرژي استفاده 
كنيم بس��تگي به عوامل اطرافمان دارد. خلاصه 
اينكه ما نس��ل تخته گاز هس��تيم فرقي ندارد در 
چه زمين��ه اي و چه زماني، مهم اين اس��ت كه ما 
ايراني ها بسيار جوگير هستيم اما مهم تر اين است 
كه ما بتوانيم جو مثبتي را ايجاد كنيم تا مردم به 
آن بپيوندند.  ما همانطور كه مردمي هستيم كه 
ديوار مهربان��ي راه مي اندازيم يا حتي در حمايت 
از حيوانات كمپين راه مي اندازيم در مقابل با يك 
مسابقه ورزشي به فضاي مجازي حمله مي كنيم و 
صفحه آدم هاي خاص را فحش باران مي كنيم. حتي 
در نمونه هاي بسيار مي بينيم در مقابل يك عملكرد 
بي ادبانه شخصيتي معروف مردم مي روند در صفحه 
فضاي مجازي متعلق به اين فرد مي نويسند فلان 
فلان شده چرا بي ادبي كردي؟! خب اين مسخره 
است چون وقتي با بس��ياري از همين ايراني ها از 
روبه رو آشنا مي شوي مي بيني انسان هاي بسيار 
معقولي هم هستند اما همان جوي كه گفتم باعث 

شده برود و چنين مطلبي بگذارد.  

براي جوگيرها جو مثبت ايجاد كنيم

  اصلاح فرهنگ رانندگي از من شروع مي شود 

گزارش 2

نكته ديگر اينكه ما جوان هاي ايراني، 
شور و انرژي بسياري داريم. اين شور 
و انرژي همانطور كه زمان رانندگي ما 
را به با سرعت رفتن و هيجان داشتن 
تش�ويق مي كند همانطور هم زمان 
ش�كل گيري حركت هاي اجتماعي 
ب�ا ش�ور پيگير ك�ردن ه�دف آن، 
تشويق مان مي كند. اصل اين است كه 
ما در وجودمان انرژي و شعف داريم 
اما اينكه چطور از اين انرژي استفاده 
كنيم بستگي به عوامل اطرافمان دارد

اعض�اي گرگان�ي تصمي�م گرفتند حتي 
ب�ا اتوبوس�راني و تاكس�يراني ني�ز در 
اي�ن زمين�ه هم�كاري كنند. دوس�تان 
مش�هدي هم در يك تعامل با ش�هرداري 
مش�هد دس�ت به كار اين فرهنگس�ازي 
ش�ده اند و در ته�ران ني�ز راهنماي�ي و 
رانندگ�ي در كن�ار م�ردم خود ج�ودش، 
وارد ميدان شده اس�ت. در حقيقت براي 
ما كه اعض�اي دروني جريان باش�يم اين 
ح�د اس�تقبال بس�يار غيرمنتظ�ره بود

من 
# بين_خطوط مي را نم

گفت و گو با سياوش كشميري مبدع جوان 

يك كمپين موفق مردمي


